
Krone-
styrke 
svekker
– Det blir 
vanskelig å 
få opp pri-
sene på torsk, 
særlig når 
torskekvotene 
økes. Valuta-
utviklingen 
blir også 
avgjørende for 
torskeprisene fremover.

Dette sier professor Terje 
Vassdal ved Norges Fiskeri-
høgskole.

Han tror det islandske valu-
tafallet kan bli permanent og 
skaper utfordringer for norsk 
torskeeksport.

Sjefsanalytiker Erik Bruce i 
Nordea vurderer at krona vil 
styrke seg som følge av at han 
tror Norge blir et av de første 
landene som setter opp renta.

– Israel var først ute med 
renteoppgangen, men jeg 
tipper Norge blir i fremste 
rekke her. Rentene for de 
store valutaene vil tidligst 
bli satt opp i løpet av neste 
år, tror Bruce, som mener at 
den første renteoppgangen i 
Norge allerede er priset inn i 
den norske kronekursen.

Bruce forventer at euroen 
vil være 8.30 mot norske kro-
ner i løpet av seks måneder 
og 7,90 kroner i løpet av to år, 
mot 8,63 kroner nå.

Han regner med at en dollar 
vil koste 5,53 kroner om seks 
måneder og stige til 6,08 
innen to år, mot en kurs på 
6,04 nå.

Terje 
Vassdal

mener Krisen 
forverres av
feil medisin

Bjørn Tore Forberg
Tromsø

Konserndirektør for bedrifts-

markedet i 
Sparebanken 
Nord-Norge, 
Liv Ulriksen 
mener myn-
dighetenes til-
tak har bidratt 
til oppbygging 
av store lager 
av saltfisk og 
kanskje også tørrfisk som det 
rett og slett ikke er etterspørsel 
etter. Hun tror det kan bli en 
tøff høst og for flere bedrifter, 
og i tillegg kan det få negative 
ringvirkninger utenfor fiskeri-
næringa dersom saltfiskkrisen 
fører til konkurser. Spareban-
ken Nord-Norge er en av tre 

banker som har betydelig en-
gasjement i hvitfisknæringa i 
de tre nordligste fylkene. 

– Selg fisken med tap
– Vi er i god dialog med våre 
kunder, og våre råd er å selge 
ut saltfisklagrene før ny sesong 
over nyttår. Selv om salgene 
skjer med tap, blir tapet desto 
større om man ikke selger. Når 
fisken ligger på lager oppstår 
svinn, det påløper lagrings- og 
finanskostnader og kvaliteten 
svekkes. I tillegg blir det svært 
vanskelig å starte en ny sesong 
om man fortsatt sitter inne med 
store lager av saltfisk i januar. 

Hun legger til at når ny se-

Sparebanken Nord-
Norge mener regjerin-
gen har bidratt til økt 
krise i fiskerinæringen. 
– Myndighetene kunne 
satset mer på massiv 
markedsføring av torsk, 
og mindre på kredittga-
rantier for råstoffkjøp.

z SaltfiSk Banksjef med klar melding til Jens & Co

Liv B. 
Ulriksen

Det er en god regel  ”at man ikke skal kjøpe 
mer råstoff enn det 
man har utsikter for å 
kunne selge videre med 
positiv inntjening. Her 
bidro feil medisin til at 
det ble kjøpt mer enn 
det var avsetning for
Liv B. Ulriksen, konserndirektør for 
bedriftsmarkedet i Sparebanken 
Nord-Norge

song starter i januar, så er det 
viktigere enn på lenge at første-
håndsprisen er korrekt.

Feil medisin
– Du mener myndighetene 
brukte feil medisin da de ga 
garantier for økte kjøp?
– Vi har tidligere gitt uttrykk for 
at garantier for økte kjøp ikke 
var det beste tiltaket. Det var 
også vår oppfatning at minste-
prisen var for høy. Myndighe-
tene sies å ha tatt et politisk og 
samfunnsmessig ansvar for at 
hjulene skal holdes i gang. Når 
kjøperne får adgang til å kjøpe 
mer enn de ser avsetningsmu-
ligheter for, så er det i håp om at 
krisen skal gå over. Jeg mener 
de undervurderte virkningene 
av finanskrisen i markedslan-
dene. Krisen har ikke gått over, 
og noen bedriftene taper flere 
millioner, mye mer enn om de 
hadde kjøpt mindre fisk, og 
fiskerne hadde latt fisken gå i 
havet.

Økt markedsføring
– Hvilken medisin skulle myn-

Taper 1.1 mrd kroner

Bjørn Tore Forberg
Tromsø

Sammen med den tapstyngede 
saltfiskindustrien krever også 
deler av torskefiskerne tiltak 
fra Helga Pedersens departe-
ment.

– Jeg er enig i kravene fra in-
dustrien om at de bedriftene 
som er blitt hardest rammet av 
saltfiskkrisen, må gis avdrags-
frie lån for å holde torskekysten 
i gang neste år. Dersom staten 
gir denne industrien muskler, 
vil det også være et signal til 
kundene i markedet om at de 
ikke kan regne med å handle 
norsk torsk på billigsalg.

Det sier lederen i Hammer-
fest Fiskarlag, Svein Lyder til 
FiskeribladetFiskaren.

Fiskebåtkonkurser
– Fiskeindustrien og særlig 
kystfiskeflåten er to sider av 
samme sak. Men Fiskeride-
partementet må ikke glemme 
at mange kystfiskere i år kan 
bli rammet av konkurs, ikke 
bare på grunn av fallet i minste-
prisen, men også fordi mange 
på grunn av kjøpervegring og 
prisfall satset på å henge fisken 
til tørk for egen regning. 

Finnmark Fiskarlag krevde 
at sjølprodusentene skulle få 
tilsvarende ordning som de 
som leverer levende fisk. De får 
70 prosent forskudd, de som 
henger fisk til tørrfisk har hit-
til ikke fått fem øre, sier Lyder 
som frykter at tapsbomber i 
saltfisknæringa kan bli etter-
fulgt av tilsvarende på bomber 
for tørrfisk.

Kysten i fare
I siste utgave av Fiskeribladet-
Fiskaren uttalte seniorforsker 
ved Nofima, Bent Dreyer, at årets 
krise for saltfisk kan komme til 
å få lignende strukturelle virk-
ninger som da tørrfiskkrisene 
og filetkrisene skapte store om-
veltninger på fiskerikysten.

– Under Biafra-krigen og 
den første omfattende tørrfisk-
krisen i 1968 var det så dår-
lig med fiskekjøp på Andenes 
at jeg måtte ta meg jobb som 
lastebilsjåfør på flyplassen. Så 
ille er det heldigvis ikke i dag. 

Men situasjonen er likevel så 
alvorlig at fiskerimyndighetene 
må ta flere grep for å berge de 
torskeavhengige fiskerisam-
funnene, særlig i Nord-Norge, 
sier Thor Wold.

Han mener det er sterke 
tradisjoner for at nordnorske 
fiskere har talt industriens sak, 
og det mener han fortsatt bør 
gjelde.

– Jeg er enig i at tiltak må 
være mest mulig rettferdige 
og innrettet slik at de treffer. 
Men statsråden må ikke vur-
dere situasjonen så lenge at det 
til slutt ikke er noen å treffe, 
sier Wold.

Utflagging av flåte
Han mener det fortjener 
oppmerksomhet at klippfis-
kindustrien har tjent penger, 
mens saltfiskindustrien, som 
produserer for samme marked, 
har tapt grovt.

Han mener også at Fiskarla-
get må tenke mer industri enn 
de gjør i dag. For eksempel har 
organisasjonen gått i mot bi-
fangstordningen som har vært 
en svært god ordning for både 
flåte og industri i nord. 

– Når det gjelder flåtesiden 
mener jeg fiskerimyndighetene 
også der må ta grep før det er 
for seint. Flåten i nord er særlig 

TAPER: 8 kroner mindre per sløyd fisk er hva fiskerne får i år, i forhold til i fjor.  
ARKIVBILDE FRA I FJOR

Fakta: StrukturkriSe
Seniorforsker Bent Dreyer i QQ

Nofima mener at saltfiskkrisen 
kan være på vei til å bli en struk-
turkrise. 

Både torskekrisen i 1990, den QQ

tidligere tørrfiskkrisen og den 
seinere filetkrisen, endret kraftig 
på strukturen i norsk fiskerinæ-
ring. 

Nå blir spørsmålet hva saltfisk-QQ

krisen munner ut i. Saltfiskpro-
dusentene har tapt kraftig, mens 
de som produserer klippfisk til 
samme marked, har tjent penger. 

Filetindustrien har tjent, mens QQ

tørrfisk foreløpig har et spørs-
målstegn bak seg. 

Fiskere som har sjøltilvirket QQ

tørrfisk ligger an til å tape mye 
om de ikke får hjelp. 

Per uke 33 har de 
norske fiskerne i Rå-
fisklagets distrikt tapt 
1,1 milliarder kroner i 
førstehåndsverdi sam-
menlignet med fjoråret. 

z MARKEDSKRISE

Jeg er enig i at  ”tiltak må være mest 
mulig rettferdige og 
innrettet slik at de 
treffer. Men statsråden 
må ikke vurdere situa-
sjonen så lenge at det 
til slutt ikke er noen å 
treffe
Thor Wold, fisker.

torskeavhengig, og det har vært 
en skremmende avskalling av 
flåten mellom 15 og 21 meter 
som lenge har vært svært vik-
tig for kystsamfunnene. Det vi 
risikerer er at de som har in-
vestert store penger i kostbare 

strukturkvoter, selger disse til 
de som tenker langsiktig og 
som samtidig har penger. Det 
er gjerne fiskebåtredere med 
rettigheter i pelagisk sektor. 
Jeg er redd for at om vi får et 
regjerningsskifte, så vil det bli 

mulig å kjøpe og selge kvoter 
både på tvers av grupper og 
uten hensyn til geografi, sier 
Thor Wold.

bjorn.forberg@fbfi.no
Telefon 77 66 56 82

Musestille på fartøykvotemarkedet
Hvis man har strukturert 
seg opp med torskekvoter 
til 100 kroner per kvotekilo 
og samtidig bygd seg ny båt 
basert på 28 kroner per kilo i 
førstehåndspris for torsk - da 
sitter du muse stille og venter 
på bedre tider. Snittprisen 
på torsk i år i råfisklaget har 
vært ti kroner lavere enn en 

slik kalkulasjonspris. Meldin-
gen vi får fra skipsmeglere er 
at det praktisk talt ikke har 
vært noen aktivitet i handelen 
med strukturkvote for torsk 
i 2009. – Da Svein Ludvigsen 
åpnet for strukturering var 
prisen 40-50 kroner per 
kvotekilo torsk. Etterhvert 
som etterspørselen ble større 

enn tilbudet steg prisen til 70 
-80 kroner per kilo. Men det 
er også noen som på slutten 
kjøpte for over 100 kroner 
per kilo. Det sier lederen for 
Vardø Faglige Fiskarlag, Jens 
Stensen. I likhet med megler-
ne og andre fiskere vi snakker 
med, sier han at kvotemarke-
det i år har ligget dødt. – Jeg 

har vurdert kvotehandel nøye 
siden ordningen ble innført. 
Jeg syntes prisen var for høy 
til at jeg ville dynge gjeld på 
en allerede gammel båt, og 
har valgt en annen strategi, 
sier Stensen. Hans strategi 
har hittil vært å banke ned 
kostnadene og drøye kvotene 
av torsk, hyse og sei lengst 

mulig utover året, i tillegg til 
å fange kongekrabbe. Det har 
gitt arbeid for to.

– I Øst-Finnmark er vi ikke 
rammet så sterkt som andre. 
Filetindustrien har berget si-
tuasjonen. Som lokale fiskere 
har vi hatt leveranse, men det 
har ikke vært så enkelt for 
fremmedfiskere, sier han.
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Har torsk for hele
1,3 mrd. i «banken»

Einar Lindbæk
Ålesund
Den norske 
torskekvoten 
i Barentshavet 
neste år kun-
ne ha blitt på 
335.000 tonn 
med en for-
valtningsregel 
som ble brukt 
for få år siden, 
men med føre-
var-prinsippet lagt til grunn 
ser den ut til å bli på 248.000 
tonn.

Forskningsleder Ole Arvid 
Misund fra Havforsknings-
instituttet la fram forskernes 
standpunkt på Nordeas fiske-
rikonferanse i Ålesund. 

87.000 tonn mindre
Dette betyr at den forsiktige 

høstingen av torsken i Barents-
havet neste år, forventes å gi 
en avkastning som er 1,3 mil-
liarder lavere for den norske 
flåten enn den ville ha vært 
om man ga fangstleddet full 
fangstutnyttelse. Forskjellen 
er på 87.000 tonn for den norske 
flåten med de to ulike prinsip-
pene lagt til grunn.

Økte Kvoter
Forskerne anbefaler en økning 
i torskekvoten i Barentshavet 
med ti prosent neste år. Svaret 
på hva som blir den endelige 
kvoten, blir gitt av den norsk-
russiske fiskerikommisjonen 
i forbindelse med møtet i den 
kommende russiske OL-byen 
Sotsji 5.-10. oktober i år. Mis-
und har ingen synspunkt på 
hva som blir utfallet.

Føre-var viktig
– Vi må lære av gamle synder og 
beskatte torsken etter før-var-
prinsippet, noe som betyr et to-
tal uttak på 577.500 tonn neste 
år, sier Ole Arvid Misund.

Misund ønsker ikke å ha noen 
mening om forslaget om et mar-
kedsstyrt uttak av fisk, som nå 
er til høring, men sier:

– Fisk i havet er fisk i banken. 
La torsken stå i «Barentshavs-
banken». Det gir oss en trygg-
het for et langsiktig høgt uttak. 

Et uttak på 577.500 tonn neste 
år er optimalt for et langsiktig 
høgt uttak, sier Misund.

Norge-Russland 50-50
Torskebestanden i Barentsha-
vet blir delt 50-50 mellom Norge 
og Russland etter avsetning 
av 14 prosent torsk til andre 
land.

– Veksten i torskebestanden 
i Barentshavet er nesten for 
god til å være sann. Det er all 
grunn til både å glede seg og det 
og sørge for et uttak i forhold 
til prinsippet om føre-var, sier 
han.

Misund tegnet et godt bilde 
av fiskebestandene i nord-
områdene. Hyse og sei er på 
plussiden, mens kysttorsk, uer 
og snabeluer fortsatt er proble-
matiske arter.

Pelagisk tredobling
Situasjonen i pelagisk er enda 

bedre, med unntak av kolmule 
og til dels nordsjøsild. I løpet av 
20 år har de pelagiske bestan-
der i Norskehavet blitt tredo-
blet. Det finns forskere, med 
seniorforsker Johannes Nak-
ken i Havforskningsinstituttet 
i spissen, som stiller spørsmål 
om det rett og slett er for mye 
pelagiske fisk i Norskehavet.

Ved siden av kolmule er silda 
i Nordsjøen på minussiden, ho-
vedsakelig på grunn av mindre 
raudåte i Nordsjøen.

Lodda har nå fire sterke års-
klasser og Misund forventer en 
økning i kvoten neste år, fra 
årets fangst på 390.000 tonn.

einar.lindbak@fbfi.no
93256323

MYE TORSK: Forskningsleder Ole Arvid Misund (t.h.) møtte autolinefisker Per Holmseth under Nordeas fiskerikonferansen i 
Ålesund. Begge kan melde om mye torsk i Barentshavet.  FOTO: EINAR LINDBÆK.

Fakta: konFeranse
Nordeas fiskekonferanse i QQ

Ålesund er en del av Den norske  
Matfestivalen.

Finanskrisen, markedsutsik-QQ

tene i Portugal og marginer i 
verdikjeden er «headlinere» på 
konferansen.

Festivalen ventes å få 62.000 QQ

besøkende - noe som er mak-
simal tålegrense for dagens 
festival.

Matfestivalen avsluttes med QQ

«Sambakveld»  på lørdag.

Norske fiskere kunne ha 
fått fiske torsk for 1,3 
milliarder mer neste år, 
men forskerne velger i 
stedet å sette torsken i 
«banken».

zforskning

Ole Arvid 
Misund

Fisk i havet er fisk i  ”banken. La torsken stå i 
«Barentshavsbanken»
Ole Arvid Misund, 
Havforskningsinstituttet
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